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PÁLAVSKÁ REGATA 2014 
 

 
Pod záštitou Jihomoravského kraje a Českého svazu jachtingu 

Nové Mlýny – Pavlov, YC Dyje Břeclav, 2. -4. 5. 2014 
Mezinárodní závod – koeficient 5, Závod Poháru ČR 2014, ISAF World Sailing Ranking List Event – Grade 50 

 
 

Vyhodnocení a průběh regaty 

 
Pod Pálavskými vrchy, na největší z novomlýnských nádrží, se o prodlouženém prvním květnovém víkendu uskutečnila tradiční 

Pálavská regata. Tato jarní regata patří mezi největší jachtařské závody okruhových plachetnic u nás. Letos je to navíc přesně 20 let, kdy 

právě na Nových Mlýnech poprvé v České republice závodili jachtaři na nejrozšířenější olympijské třídě Laser (1994 -2014). Pálavská 

regata 2014 byla vypsána pro jednoposádkové olympijské lodní třídy Finn, Laser Standard, Laser Radial, v současnosti již neolympijskou 

třídu Evropa a pro novou rozvíjející se akrobatickou třídu Devoti One Design (D-one). Pálavské regaty 2014 se zúčastnilo více než 100 

závodníků ze čtyř evropských zemí – České republiky, Slovenské republiky, Rakouska a Francie. 

Prvním závodním dnem regaty měl být pátek 2.5.2014. Pod malebnou vinařskou vesnicí Pavlov panovalo celý den krásné letní 

slunné teplé počasí, leč bez větru. A bez toho se sport zvaný jachting provozovat nedá. Vzhledem k předpovědi počasí však bylo jasné, že 

víkend má být větrný. 

V noci z pátku na sobotu přišla studená fronta, která s sebou přinesla nejen výrazný pokles teplot, ale i na naše poměry velmi 

kvalitní vítr. Celou sobotu foukal vítr o síle 4 – 8 m/s a odjelo se 5 kvalitních rozjížděk. A aby toho nebylo málo, na večer byl pro závodníky 

a doprovod připraven společenský večer se živou hudbou, jídlem a pitím. K dobré atmosféře přispěla rovněž přítomnost Red-Bull stanu. A 

to vše v očekávání finálního nedělního dne regaty, kdy mělo foukat nejvíce. 

I nedělní předpověď vyšla. Vítr ještě zesílil na 6 – 12 m/s, v nárazech i více a zmožená těla sobotními výkony byla v neděli ještě 

více prověřena v náročných třech rozjížďkách. Proti sobotě se opět oteplilo a neděle byla ideálním jachtařským dnem, kdy milovníkům 

tohoto sportu musela srdce plesat. 

Nejúspěšnějšími závodníky Pálavské regaty 2014 se stali: 

….v nejpočetnějším poli závodníků, lodní třídě Evropa, zvítězil Marek Směšný, nejlepší ženou byla celkově čtvrtá Vendula 

Škráčková, ve Standardech triumfoval a dosáhl vítězného pálavského hatricku Jan Čutka, v Radiálech zvítězil Jakub Halouzka a 

nejúspěšnější ženou byla celkově druhá Martina Bezděková. V tradiční olympijské lodní třídě Finn vystoupil na nejvyšší stupínek Ruda 

Lidařík a v D-one se radoval z vítězství, stejně jako v loňském roce, Petr Fiala. 

Domnívám se, že Pálavskou regatu 2014 lze hodnotit jako úspěšnou regatu. Osobně nejvíce kladně hodnotím fakt, že kvalitní 

jachtařská část byla doplněna o příjemný společenská večer a celá tato mozaika byla vyplněna velmi přátelským a lidsky hodnotným 

chováním závodníků a doprovodu. Za to osobně nejvíce děkuji a vážím si toho. 

Před samotným závěrem hodnocení chci poděkovat všem, kteří Pálavskou regatu podpořili a umožnili tento tradiční jarní 

mezinárodní závod uskutečnit. Jsou to Jihomoravský kraj, Finař Ruda Lidářík, Laserista Karel Hrubý se svým otcem, za lodní třídu D-one 

Roman Teplý, tradičně Evropář David Lejhanec a za Radiály Martin Bezděk. Všem bez rozdílů velké díky. 

A samozřejmě děkuji i pořadatelům: týmu tamějšího Jachtklubu Dyje Břeclav v čele s prezidentem klubu Jiřím Krabičkou, řediteli 

regaty Janku Chlupovi, hlavnímu rozhodčímu Karlu Lukschovi, protestní komisi vedenou Lubomírem Hoffmanem a letos velmi vytíženému 

záchranářskému týmu Stani Hrdličky. 

V neposlední řadě je nutné ocenit všechny, kteří na regatu přijeli závodit, protože bez nich by důstojná regata neexistovala. 

Věřím a udělám vše co je v mých silách, abychom se na Nových Mlýnech rádi sešli i při Pálavské regatě 2015 a přidali další kapitolu do 

bohaté a krásné historie našeho společného kouzelného českého jachtingu. 

 

Text: Zdeněk Chlup, Foto: janacz (rajce.idnes.cz)  

E-mail: info@palavska.com 

V Brně, 05/2014 



 

 

 
 



 
 

 

                 
 
 

                                  
 
 
 

                                          

 
 
 
 



1994 – 2014: 20 LET LODNÍ TŘÍDY LASER V ČR 
 
 
 

1994  
Na Nových Mlýnech na Pálavské regatě se jel první závod v ČR v 
lodní třídě Laser (Standard). Závodilo 9 závodníků a vyhrál Martin 
Trčka. 

 

1994 
Členové prvního výboru ALT Laser byli: Jiří Bělunek, Miroslav 
Trčka, Pavel Blatecký a Martin Pospíšil. 

1994 
Vítězem prvního MČR Laser Standard se stal na Lipně Martin 
Pospíšil, Pohár ČR vyhrál Martin Trčka. 

1997 
Na Lipně se konalo první Mistrovství ČR lodní třídy Laser Radial. V 
počtu 10 lodí zvítězil David Blatecký. Pohár ČR byl pro Radiály 
vypsán poprvé až v roce 1998. 

2006 
Rodinu třídy Laser doplňuje třída Laser 4.7. Prvním Mistrem ČR se 
na Nových Mlýnech stává Václav Korytář. 

2012 
Veronika Fenclová dosahuje nejlepšího výsledku třídy na 
Olympijských hrách v Londýně. V lodní třídě Laser Radial končí na 
skvělém 9. místě.  

 
 
 

1994: TENKRÁT POPRVÉ 
 

Pro rok 1996 byl Laser zvolen novou olympijskou jedno posádkovou třídou pro tzv  "lehké muže". Třída Finn pro "těžké muže" 
zůstala zachovaná. Pro lehko tonážní české závodníky, závodící dosud na Finnu se tak objevila možnost závodit na poměrně levné lodní 
třídě s jistotou stejného materiálu jako ostatní. Český svaz jachtingu nechal do ČR dovést první dotovanou várku jedenácti kusů Laserů 
(standard) 1526.., se kterými se ještě potkáváme na českých vodách. Lodě si zakoupili částečně lehcí Finnaři, kteří si od Lasera slibovali, že 
jej lehce zvládnou vyvážit. Další skupinkou byli právě odrostlé děti z Optimistů, kterým se nová lodička zdála přiměřená jejich silám. 
Plochou plachty 7 m2 se podobal Laser Evropě. 

  
                       První pohárový závod Laserů, přezdívaný "Jatka na Mlýnech" byl pro nové Laseristy velkým překvapením. Závod se v sobotu 
větrně velmi vydařil a noví laseristé více plavali, než plachtili. Laser se ukázal v silném větru velice fyzicky náročný na vyvažování. Prvním 
důvodem je štíhlost trupu, druhým byl nefunkční kiking (závodníci ani netušili, proč by jej na stoupačku měli utáhnout, kdyby tedy tzv. 
provazový kladkostroj utáhnout šel). Důsledkem toho (a také nutností zapojení jiných svalů do vyvažování) připlachtili i fyzicky zdatní 
Finnaři k návětrné bóji úplně vyčerpaní. A pak už byl při jízdě po větru vratký Laser pánem situace. Mnozí závodníci strávili více času 
plaváním a převracením lodí než plachtěním. Dodnes si živě pamatuji, jak mi při asi desáté koupeli Laser odplaval a já za ním krauloval 
snad polovinu karuselu. 

 
Závod vyhrál překvapivě Martin Trčka, přestože jeho papírové předpoklady nebyly veliké. Na Laseru totiž nefunguje heslo "co 

nejde silou, půjde ještě větší silou". V silném větru svou slabší váhu nahradil šikovností a v neděli chytrostí. V nedělní rozjížďce vedoucí 
skupinka závodníků v zápalu boje přehlédla zkrácení tratě o 1 kolo, minula cíl a pokračovala v souboji. Martin tak zvítězil v poslední 
rozjížďce a tím i v památečním prvním poháráku českých Laserů. 
 
Martin Pospíšil 

 
1893 – 2013: 120 LET JACHTINGU V ČECHÁCH 

 
 
 

1893  Josef Rössler – Ořovský zakládá v Praze na Vltavě první jachetní klub v Čechách – Český Yacht Klub. 

 

1895 První závody jachet. Závodu se zúčastnilo pět lodí. 

1924 Eduard Bürgermeister se roku 1924 jako první Čech účastní Olympijských her v Paříži. 

1935 První česká mezistátní regata v Praze „O pohár pražského primátora Baxy“ 

konec 40. a začátek 50. let 

 Vznikají další kluby v Plzni, Brně, Máchově jezeře a Litoměřicích. 

1972 Richard Konkolski obeplul jako osamělý jachtař zeměkouli.  

1993 Jedna z největších regat v historii jachtingu u nás – Jubilejní regata 100 let jachtingu v Čechách 

2004 Lenka Šmídová získala stříbrnou olympijskou medaili v lodní třídě Evropa na hrách v Aténách. 

2007 
David Křížek se jako první Čech kvalifikoval na legendární závod osamělých mořeplavců Transat 6,50 (La 
Rochelle FRA - Salvador de Bahia - BRA), kde získal bronzovou medaili 

Od začátku 21. století 

 
Postupně se obnovuje systematická výchova mladých jachtařů. Nejdelší novodobou tradici 
v pravidelných trénincích mají v Brně a také v Praze.  

2013 
Pálavská regata 2013 – 120 let jachtingu v Čechách. Nechť je dalších 120 let jachtingu v naší zemi 
úspěšných. 

 



 

 
 

Jachting je o… 
 

…kamarádství, větru, vlnách, zapadajícím a vycházejícím slunci na obzoru, o tichu, o souznění s přírodou, o krásných večerech na lodi, v klubovnách anebo 

ve dřevem vonící dílně. 

 

…závodech, regatách, šampionátech, mistrovstvích a olympiádách. 

 

…začínajících jachtařích předškolního věku po zkušené námořní vlky obeplouvající zeměkouli, o opálených dívkách na bílých lodích. 

 

…chytrých takticích, radiotelegrafistech, navigátorech, o znalcích počasí a vod, ale také o šikovných rukou, konstruktérských vědomostech a improvizačních 

schopnostech. 

 

…nekonečném cestování mezi jednotlivými závody, o nekompromisních a tvrdých sportovních soubojích, o napětí, nervozitě a vypětí, fyzickém a psychickém 

vyčerpání, ale také o 

 

…horečném technickém vývoji počínaje kevlary, karbony apod. a konče super výkonnou počítačovou technikou. 

 

…rozběsněných vlnách, zuřícím počasí, boji o záchranu života, o zlomených stěžních, roztrhaných plachtách a potápějících se lodích. 

 

…především o krásném sportu na rybnících, přehradách, jezerech, mořích a oceánech, o sportu ve vedrech u pobřeží Afriky nebo o sportu v ledové tříšti na 

severním Baltu. 

 

To všechno je jachting. Jachting je životní styl. 

 

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………….. 

 

Vážení jachtaři a účastníci regaty, 

 

Velmi si vážíme a děkujeme za vaší účast na Pálavské regatě 2014. Těšíme se na setkání na Pálavské 

regatě 2015. 

 

S pozdravem 

Zdeněk a Jan Chlupovi + YC Dyje Břeclav 
 



                 

 
 

 
 

 

 



 

 
 

 
 



 

 


